
ZAGREB – Svjetski kongres o muzej-
skoj dokumentaciji odr�at æe se od 24.
do 27. svibnja u Zagrebu o temi »Doku-
mentacija i korisnici« s nizom podtema
o digitalizaciji kulturne baštine, njenu èu-
vanju, upravljanju sadr�ajima, Internetu i
drugim temama. Ta godišnja konferenci-
ja CIDOC-a, Meðunarodnoga komiteta
za muzejsku dokumentaciju, prvi je ta-
kav struèno-znanstveni skup muzeologa
organiziran na najvišoj razini u Hrvat-
skoj, rekla je u utorak na konferenciji za
novinare voditeljica projekta Maja Šojat-
Bikiæ. Organizatori kongresa su Muzej
grada Zagreba i Muzejsko dokumentacij-
ski centar. (Hina)
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festivali

Fabre nakon Ostermeiera
priznanjaskupovi

Svjetski kongres
o muzejskoj dokumentaciji

Nagrada »Citta di Salo«
Ljerki Car Matutinoviæ

ZAGREB – Knji�evnica i prevo-
diteljica Ljerka Car Matutinoviæ
dobila je u Italiji uglednu nagra-
du na meðunarodnom natjeèaju
za poeziju i prozu »Citta di Salo«
2005. Društvo hrvatskih knji�ev-
nika priopæilo je u utorak da je
11 èlanova ocjenjivaèkoga suda
nagradilo pjesmu hrvatske knji-
�evnice »Sonet o povratku molit-
vi«, u prijevodu autorice, koja æe
biti tiskana u zasebnoj antologiji.
Na natjeèaj se prijavilo oko 850
sudionika, a nagrada æe joj biti
predana 13. o�ujka u gradu Sa-
lo. (Hina)

ZAGREB – Flamanac Jan Fabre bit
æe ovogodišnji pridru�eni umjetnièki
ravnatelj 59. avignonskog festivala. Ove
godine program toga slavnoga festiva-
la bit æe otvoreniji no inaèe svim umjet-
nièkim disciplinama, a odr�at æe se od
8. do 27. srpnja. Nakon mladoga nje-
maèkog redatelja Thomasa Ostermeie-
ra, vodstvo festivala odluèilo se za 46-
godišnjeg Fabrea, koreografa i reda-
telja, zbog njegova statusa jednoga od
najznaèajnijih umjetnika na današnjoj
europskoj sceni. Fabreova djela redovi-
to su se nalazila na programu Avignon-
skog festivala, a njegove se predstave
èesto mogu vidjeti i na pozornici pariš-
koga kazališta »Théâtre de la ville«. S.
T. K.Jan Fabre Ljerka Car Matutinoviæ

Mislav Je�iæ: Premijeru Sanaderu i Vladi treba odati priznanje na dosadašnjim uspjesima
RANKO MARKOVIÆ

REAGIRANJA – Akademik Mislav Je�iæ o Izjavi intelektualaca o stanju kulture i nacije

DEMOKRACIJA NE �IVI
OD ETIKETIRANJA

Sve što mo�emo u Europskoj uniji izgubiti, izgubili bismo još lakše kao izolirana zemlja pred njezinim granicama. Ali
sva prava koja æemo u njoj steæi ne mo�emo dobiti dok nismo èlanica, ka�e akademik Mislav Je�iæ

ZAGREB – »Pretposta-
vljam da nitko od mene ne
oèekuje politièku prosud-
bu Izjave o stanju kulture i
nacije koju je skup hrvat-
skih intelektualaca donio
28. veljaèe. Od etiketi-
ranja, naime, ne �ivi de-
mokracija, nego se njime
potièe diktatura«, ka�e
akademik Mislav Je�iæ, fi-
lolog, indolog i filozof, pot-
predsjednik meðunarod-
ne Paneuropske unije, èija
struèna i znanstvena pre-
gnuæa te javno djelovanje
odreðuje i naglašena eu-
ropska perspektiva.

Stvaranje »znanstvene
javnosti«

Upitan za komentar o
dokumentu »protiv druge
hrvatske šutnje«, kako su
ga imenovali njegovi pot-
pisnici, a koji je pak potak-
nuo �estoka medijska su-
èeljavanja, Je�iæ primjeæu-
je da se tonu Izjave mo�e
prigovoriti, veæ ako se èita
stilistièki, da poèinje svoje
èlanke izrazima »dr�imo
neprihvatljivim«, »osobito
smo zabrinuti«, »smatramo
nedopustivim«, »zahtijeva-
mo«, »tra�imo« i slièno. O
nizu zahtjeva u Izjavi ka�e
da oni imaju smisla onda
kada nešto tra�e od dr�a-
ve, a ona, ili samo ona, to

mo�e dati. Na javnu televi-
ziju, na primjer, dr�ava bi
preko Sabora kao osniva-
èa morala moæi utjecati.
Ne politièki, nego tra�eæi
da slu�i svim zadaæama
javne televizije.

No, kada je rijeè o »kri-
votvorenju« povijesti ili po-
vijesti knji�evnosti, smatra
da se dr�ava mo�e samo
osloniti na dobre recen-
zente i uskratiti potporu
publikacijama koje ne za-
dovoljavaju znanstvene
kriterije. Bitnija je, meðu-
tim, od takva zahtjeva
vlastita pozitivna strategi-
ja: stvaranje »znanstvene
javnosti« pred èijim æe su-
dom i argumentima u jav-
nim prikazima znanstve-
nih radova strepiti svi pis-
ci ideologiziranih i nez-
nanstvenih knjiga ili èla-
naka. Tomu nedostatku
znanstvenosti oèito nije li-
jek ni referiranost autora i
radova u amerièkim bi-
bliografskim pomagalima,
koja je za dio naših znan-
stvenika postala novom
religijom. A takvu znan-
stvenu javnost trebaju èi-
niti znanstvenici i intelek-
tualci superiorni »krivot-
voriteljima«. Nema boljega
lijeka, pa se ni od dr�ave
ne mo�e dobiti, tvrdi aka-
demik Je�iæ.

Isto tako, prema njego-
vim rijeèima, hrvatskomu
narodu u Bosni i Hercego-
vini treba pomoæi i dr�ava
i hrvatsko gospodarstvo
svojim ulaganjima, hrvat-
ska znanost, prosvjeta i in-
telektualci suradnjom. A
najbolja je pomoæ ona ko-
jom se hrvatskomu narodu
poma�e da vodi inicijative
na korist svoje zemlje, ko-
je æe svi graðani, Bošnjaci,
Srbi i drugi, morati cijeniti
i radi kojih æe svi prihva-
æati Hrvate kao neizosta-
van stup boljitka svoje ze-
mlje. To nije fraza: takvi su
u povijesti èesto bili bosan-
ski franjevci, tako danas u
Bosni i Hercegovini djeluje
»Napredak«. Pitajmo ta-
mošnje Hrvate kako da im
najbolje pomognemo. Sva-
kako kao konstitutivnu na-
rodu u susjednoj dr�avi, a
ne tako da se potièe da se
isele, ka�e naš sugovor-
nik.

U vezi s ulaskom u Eu-
ropsku uniju, što je narav-
no do�ivljeno kao pitanje
svih pitanja, akademik Je-
�iæ naglašava da je više go-
vornika na skupu 28. velja-
èe isticalo uz hrvatsku i
europsku opredijeljenost.
Duhovito suzdr�ano, ka�e,
izrazio ju je i Igor Zidiæ:
»Nisam protiv Europe jer

ne mogu biti za Balkan«.
Dodaje da predlagatelji Iz-
jave s razlogom u toèki 8.
tra�e zaštitu niza slabih
strana današnje Hrvatske i
nepodlijeganje ucjenama
u pregovorima. No, najbit-
nije je ojaèati Hrvatsku
koliko mo�emo, kategori-
èan je Je�iæ, koji pregovo-
re ne vidi kao pasivno
prihvaæanje uvjeta, nego
naporno zagovaranje svoj-
ih stavova.

Lavovska borba za Hrvatsku
Kao potpredsjednik me-

ðunarodne Paneuropske
unije zacijelo vidi šire im-
plikacije hrvatskih prego-
varaèkih napora, o èemu
ka�e: »Teško da se prego-
vori mogu voditi bez �ur-
be, ma da bi to bilo bolje.
Jer povijesna zbivanja ni-
su pod našim nadzorom.
Neki su vremenski okviri
zadani ako ne �elimo da se
moguæe teškoæe u prego-
vorima s Turskom odraze
na metode pregovora s Hr-
vatskom. I ako �elimo uæi
u Uniju kada smo na redu,
a ne èekati na to da uðemo
u okviru novosmišljenoga
Zapadnoga Balkana. Ne
prositi, nego tra�iti, ispu-
nivši dogovorene uvjete,
svoje pravo na Europu. Ia-
ko iz medija više saznaje-
mo o onima u Europi koji
nam prave prepreke na
putu, iz Paneuropske uni-
je dobro znam koliko ima
onih, a osobito 'Paneuro-
pljana', koji se za Hrvat-
sku u ove dane zala�u pa i
lavovski bore u institucija-
ma Europske unije.

Bila bi sramota da pred-
stavnici Hrvatske sada za-
ka�u u toj borbi. Uostalom,
premijeru Sanaderu i Vla-
di treba odati priznanje na
dosadašnjim uspjesima.
Stoga sada treba upreæi
sve umne i struène, poli-
tièke i društvene snage da
u vremenu koje nam je
najpovoljnije postignemo
što povoljnije uvjete ulas-
ka u Europsku uniju. Sve
što mo�emo u njoj izgubiti,
izgubili bismo još lakše
kao izolirana zemlja pred
njenim granicama. Ali sva
prava koja æemo u njoj ste-
æi ne mo�emo dobiti dok
nismo èlanica. Ako u šahu
imate dobar potez, ne mo-
�ete ga odgaðati iza neko-
liko sljedeæih poteza«, za-
kljuèuje akademik Mislav
Je�iæ.

�ivana Moriæ

Plesna energija: Prizor iz nove predstave centra TALA

PLES – Nova predstava Plesnoga centra TALA

ODJEÆA UTJEÈE NA IDENTITET
Predstava »Muškarci u suknjama, a �ene – isto!?« premijerno izvedena na pozornici kazališta »Gavella« u Zagrebu

Mladen Mordej Vuèkoviæ

O dnos ljudskog identite-
ta i odjeæe te odreðe-

nost i uvjetovanost spolo-
va i svakoga pojedinaènog
biæa prepoznatljivim vanj-
skim obilje�jima – teme su
i problemi što ih je nazna-
èila nova predstava »Muš-
karci u suknjama, a �ene –
isto!?« Plesnoga centra
TALA, premijerno izvede-
na na pozornici kazališta
»Gavella« u Zagrebu.

Koliko odjeæa, u ovom
sluèaju suknja, utjeèe na
uvrije�ene karakteristike
muškaraca i �ena i utjeèe
li uopæe?

Predstava koja se sasto-
ji od rekvizita, videa, in-
stalacije, �ive i snimljene
glazbe (originalna glazba

minimalistièkog odre-
ðenja Alena Kraljiæa),
plesnih sekvenci i govora
sugerira da utjeèe. Kada
su trojica muškaraca-ple-
saèa poèela odijevati suk-
nje, poèela se mijenjati
struktura njihove muškos-
ti. Neki su automatski,
mo�da nesvjesno, postali
�enstveniji, dok druge taj
odjevni predmet nije mo-
gao promijeniti. Plesaèi-
ce-�ene bile su više od
muškaraca izlo�ene dile-
mi za èime posegnuti,
suknjom ili hlaèama. Me-
ðutim, njihov odabir, ma
kakav bio, nije ih promije-
nio.

Autori predstave, a to su
uz koreografkinje Tamaru
Curiæ i Larisu Lipovac, svi
plesaèi-izvoðaèi, podijelili

su je na bijelo, što oznaèa-
va poèetak, èistoæu, jedna-
kost tijela u istim suknja-
ma odnosno roðenje, i cr-
no, što oznaèava natje-
canje, igru, uèenje, snagu,
tj. �ivot.

U jedinstvenom prosto-
ru svi �ive individualno,
ne ometajuæi druge. Prih-
vaæanjem samoga sebe �i-
ve u harmoniji.

U treæem dijelu svatko
je našao boju koja mu od-
govara, ostvario svoj cilj i
naèin �ivota.

Ovaj projekt Plesnog
centa TALA ostvaren je u
suradnji s mladim i afir-
miranim plesaèima-auto-
rima. Zanimljivost je pro-
jekta u èinjenici što je to
jedna od rijetkih hrvat-
skih plesnih produkcija

koja je uspjela okupiti do-
maæe plesaèe koji borave i
rade u raznim dijelovima
Hrvatske ili u inozemstvu.
Uz Tamaru Curiæ i Larisu
Lipovac nastupili su Bran-
ko Bankoviæ iz zagrebaè-
kog Studija za suvremeni
ples, Ivan Blagajèeviæ i
Aleksandra Misiæ iz Pule i
�ak Valenta iz Rijeke. Is-
kazali su nesebiènu ples-
nu energiju u meðusobnoj
komunikaciji i, uvjetno re-
èeno, malim, individual-
nim solima.

Scenografiju je osmislila
Marta Crnobrnja, a kosti-
me Zdravka Ivandija.
Predstava je ostvarena uz
potporu Gradskoga ureda
za kulturu Grada Zagreba
i Ministarstva kulture Re-
publike Hrvatske.

DARKO MIHALIÆFilmaši dali svoje viðenje: Sa skupa u dvorani ADU

FILM – Predstavljen zakon o audiovizualnoj djelatnosti

PRVI KORAK PREMA ZAKONU
»Vi znate kako vam se mo�e pomoæi, pa mo�emo krenuti. Ministarstvo kulture æe uèiniti sve

za dobrobit hrvatskog filma i audiovizualne djelatnosti«, rekao je ministar Biškupiæ

ZAGREB – Prijedlog osno-
va zakona o audiovizualnoj
djelatnosti u utorak je pred-
stavljen na Akademiji dram-
ske umjetnosti u Zagrebu i
tim èinom, èini se, zapoèinje
jedno novo poglavlje u kojem
æe biti više mjesta, ne samo
za hrvatski film, veæ i za cje-
lokupnu audiovizualnu
proizvodnju. Predstavljanju
prijedloga koji su sastavili i
potpisali Hrvatska udruga
producenata i Društvo hrvat-
skih filmskih redatelja, odr-
�anom pod pokroviteljstvom
Ministarstva kulture Repu-
blike Hrvatske, bio je prisu-
tan i ministar Bo�o Biškupiæ.

Iz toga se mo�e išèitati da
Ministarstvo ne samo što ci-
jeni rad i velik trud što su ga
ulo�ile filmskih udruge kako
bi izradile ovaj prijedlog, veæ
da je bez zadrške spremno
pru�iti pomoæ, odnosno sud-
jelovati u doradi prijedloga,
kako bi nakon 13 godina Hr-
vatska napokon dobila odgo-
varajuæi zakon.

Osobito su bile ohrabruju-
æe Biškupiæeve rijeèi: »Vi
znate kako vam se mo�e po-
moæi, pa mo�emo krenuti.
Ministarstvo kulture æe uèi-
niti sve za dobrobit hrvat-
skog filma i audiovizualne
djelatnosti«. Ministar je to re-
kao nakon što je tajnik Udru-
ge hrvatskih producenata,
Albert Kapoviæ, izlo�io taj vi-
še godina izraðivan prije-
dlog, koji je obuhvatio mnogo
više od samoga filma.

Kapoviæ je podsjetio na
modele nekih èlanica Europ-
ske unije i nekih zemalja koji
su na putu prema njoj, ali od

audiovizualne proizvodnje
veæ sada imaju golem prihod.
Svaka zemlja ima svoj zakon,
no u veæini sluèajeva je rijeè
o sliènom modelu koji se ra-
zlikuje samo po postotcima
koji se ubiru od primjerice
televizijskog oglašavanja ili
kino i video distribucije.

Neke zemlje, poput Rumu-
njske, koja je zakon donijela
2002. godine i prošle je godi-
ne ostvarila dobit od 250 mili-
juna eura, jedan posto ubire
od pretplate kablovskih tele-
vizija koje u svom programu
imaju 60 posto vremena ispu-
njenog filmovima.

S obzirom na to da je fran-
cuski model jedan od najslo-
�enijih u Europi, prijedlog se
zakona oslonio najveæim di-
jelom upravo na njega.

Kako smo u više navrata
pisali, zakon bi pretpostavlj-
ao osnivanje jednoga centra,
u ovom sluèaju nazvanog
»Audiovizualni fond RH« koji
bi skrbio o svim segmentima
audiovizualne proizvodnje.
Novac bi osim iz dr�avne bla-
gajne, koja bi èinila i dalje je-
zgru zaklade, dolazio i od vi-
deo i kino distribucije i pri-
kazivalaštva, ali bi s druge
strane, ovisno o svom opred-
jeljenju prema hrvatskom i
europskom filmu, imali i sta-
novitih olakšica. Na taj bi na-
èin korist bila obostrana.

Sljedeæi izvor bio bi pru-
�anje usluga u sustavu Lease
back, odnosno pru�anje us-
luga stranim producentima.
Javne i privatne televizije po
tom bi prijedlogu zakona od
TV oglašavanja trebale iz-
dvojiti od 3,5 do 5,5 posto pri-

hoda, a kablovske 1,5 posto.
»Osim dr�avnog bud�eta

Televizije su najznaèajniji iz-
vor financija. Udjel prihoda
od televizijskih postaja u
Portugalu je 90 posto, u Nizo-
zemskoj 69, u Francuskoj 59,
a u Njemaèkoj 32. Mi smo se,
pak, našli u situaciji da ima-
mo Zakon o medijima koji ne
donosi stvarnu obvezu televi-
zija da sudjeluju u stvaranju
nacionalnog i kulturnog
identiteta iako se koriste na-
cionalnim resursom«, istak-
nu je Kapoviæ.

»Svakako æemo iæi na iz-
mjenu zakona o televiziji, što
tra�i i EU. Svijest i savjest te-
levizija nije baš na nekoj ra-
zini i nema druge nego uvje-
riti ih zakonom da trebaju
sudjelovati u stvaranju na-
cionalnog i kulturnog identi-
teta«, bio je odluèan Bišku-
piæ, dodavši kako je nu�na i
suradnja ostalih ministarsta-
va, osobito turizma i gospo-
darstva.

»Ministarstvu turizma tre-
ba objasniti da velik broj Ni-
jemaca zbog prizora iz 'Wi-
netua' dolazi i na Plitvice.
Audiovizualna djelatnost
mo�e biti sna�ni promotor
hrvatskom turizmu«, rekao
je Biškupiæ.

Zakon je Hrvatskoj nu�an,
a predstavljanje i izrada ovo-
ga prijedloga prvi je korak
prema oporavku hrvatskoga
filma i cjelokupne audiovi-
zualne proizvodnje, jer proš-
le je godine Èeška zaradila
300 milijuna eura, Rumunj-
ska 250 milijuna, a Hrvatska
milijun eura.

Bo�idar Trkulja

RANKO MARKOVIÆ


